
Základní škola Boskovice připravuje na nový školní rok změny  
 
Je tomu právě rok, kdy byla v České republice poprvé narušena pravidelná docházka dětí do škol 
formou prezenční a v určitém čase a pro určitou skupinu nahrazena formou dálkovou, takzvaně 
distanční. Naštěstí si ředitelé škol uvědomují, že proces výuky dětí a mládeže se stále vyvíjí a je 
potřeba na daný vývoj reagovat a přizpůsobit se mu. Jak se to daří v Základní škole Boskovice, která 
se skládá ze tří pracovišť – nám. 9. května, Sušilova a Slovákova – jsem se zeptal ředitele školy 
Vladimíra Ochmanského. 
 
Pane řediteli, přestože je běžná výuka ve školách už druhý školní rok po sobě výrazně narušena, 
připravujete od nového školního roku 2021/2022 změny ve školním vzdělávacím programu?  
Těch změn plánujeme více a souhlasím, že načasování není úplně ideální. Většina změn se bude týkat 
prvního stupně, ale návaznost to v následujících letech bude mít i na žáky druhého stupně.  
Začnu tím nejjednodušším. Již delší dobu zvažujeme zahájení výuky anglického jazyka dříve než ve 
třetím ročníku. Na jedné straně cítíme „poptávku“ rodičů a doporučení ze strany učitelů anglického 
jazyka začít co nejdříve, ale vnímáme také názory ze strany učitelů prvního stupně a části rodičovské 
veřejnosti, že nejdříve by se měli žáci pořádně naučit rodný jazyk. Počet hodin výuky v základní škole 
je pevně dán a jakékoliv přidání hodinové dotace v některém předmětu musí být vždy na úkor jiného 
předmětu. U jednotlivých předmětů je také dán i tzv. minimální rozsah na příslušném stupni a není 
tedy například možné dále snižovat hodinové dotace u výchov. Aktuálně tedy od příštího školního 
roku připravujeme zahájení výuky angličtiny ve všech druhých třídách, a to pouze s jednohodinovou 
dotací. Další posílení pak bude možné v rámci volitelných předmětů na druhém stupni. 
 
Tiskem proběhla zpráva o posílení výuky informatiky na základních školách.  
Je to tak. Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy (MŠMT) zpracovalo v lednu novelu rámcového 
vzdělávacího programu pro základní vzdělávání s účinností od 1. 9. 2021. Většina změn se týká právě 
výuky informatiky, a to nejen hodinových dotací, ale zejména vyučovaného obsahu. Mění se také 
rámcový učební plán a hodinová dotace informatiky bude významně posílena. Na prvním stupni to 
bude o jednu vyučovací hodinu a na naší škole bude informatika zařazena do 4. a 5. třídy.  Na druhém 
stupni pak bude informatika vyučována ve všech ročnících po jedné vyučovací hodině týdně. Pro 
srovnání, doposud jsme na prvním stupni vyučovali informatiku pouze v 5. ročníku a na druhém 
stupni v 6. ročníku. Více pak ve třídách s rozšířenou výukou matematiky a přírodovědných předmětů. 
V běžných třídách pouze dobrovolně v rámci volitelných předmětů od 7. do 9. třídy. Změny budou 
zaváděny postupně a příštího školního roku se bude týkat pouze zařazení předmětu informatika do 
čtvrtých tříd. 
 
Na jiném místě v tomto vydání Boskovického zpravodaje informujeme o zápisu do první třídy a vzniku 
„sportovní třídy“. 
Základní informaci o zápisu do prvních tříd jsme vydali, jak ale zápis proběhne organizačně, jestli 
s osobní účastí dětí a rodičů, nebo distančně, v době tohoto rozhovoru opravdu netuším.   
Co ale vím, je to, že sportovní třídu skutečně plánujeme zřídit. Průzkumy zájmu jsme dělali už vícekrát 
v minulosti a snad jsme konečně dospěli k modelu, který bude funkční. Na rozdíl od minulých 
projektů se nyní nechceme orientovat na konkrétní sporty a na starší žáky, ale rádi bychom se 
zaměřili na všestranné pohybové zaměření dětí od prvních tříd a na celém prvním stupni. Chceme 
především žáky mladšího školního věku motivovat k pohybu a všestranně je rozvíjet s respektem 
k jejich fyzickému věku. Zaměříme se především na gymnastiku, atletiku, míčové, pohybové a 
pálkovací hry a samozřejmě také na plavecký výcvik. Sloužit nám k tomu bude navýšení tělesné 
výchovy o jednu vyučovací hodinu ve všech ročnících prvního stupně a využití tzv. tandemové výuky 
ve všech hodinách tělesné výchovy. Spolupracujeme s boskovickými sportovními kluby, výuku tělesné 
výchovy však budou zajišťovat naši učitelé. Třída bude zřízena pouze na pracovišti Sušilova. Další 
informace mohou naleznout zájemci na stránkách školy, kde jsme připravili prezentaci k projektu a 
odkaz na dotazník, ze kterého chceme  ještě před vlastním zápisem zjistit předběžný zájem o tuto 



třídu. Je samozřejmě možné, že v případě malého zájmu nakonec třídu neotevřeme a naopak 
v případě velkého zájmu budeme hledat řešení. Z hlediska personálního a prostorového však nebude 
možné zřídit další obdobné třídy na ostatních pracovištích školy. V této souvislosti budeme již od 
konce února prostřednictvím dotazníku zjišťovat předběžný zájem o tuto třídu. Na druhou stranu 
však neplánujeme nějaké přijímací řízení, které by nejenom v této době bylo obtížně realizovatelné. 
Podkladem pro zařazení dítěte bude další dotazník o předpokladech, který zveřejníme spolu s dalšími 
tiskopisy k zápisu v březnu. Spolupracovat budeme i s Mateřskou školou Boskovice. 
 
Sport je určitě pro zdravý rozvoj dětí důležitý, ale co obavy rodičů, že ve sportovní třídě bude nižší 
kvalita a rozsah vzdělávání? 
Aby k tomu nedošlo, bylo jedním z hlavních zadání při přípravě tabulace přidělení hodinových dotací 
v jednotlivých předmětech celého prvního stupně. Porovnání hodinových dotací v běžné a sportovní 
třídě jsme po projednání v metodickém sdružení prvního stupně zveřejnili na stránkách školy. Jsem 
přesvědčen, že tak, jak jsme to nastavili, to v žádném případě nesníží studijní předpoklady žáků 
k přechodu na jakoukoliv střední školu. 
 
Zmínil jste zápis do první třídy. Jak budete postupovat, pokud epidemická situace neumožní 
přítomnost budoucích prvňáčků a jejich rodičů ve škole? 
Budeme vycházet ze zkušeností z loňského roku, kdy jsme zápis rozložili do dvou týdnů. Před vlastním 
zápisem jsme distribuovali potřebné tiskopisy zákonným zástupcům dětí s trvalým bydlištěm 
v Boskovicích. Jelikož u části dětí neznáme aktuálně platnou doručovací adresu, umožnili jsme stažení 
tiskopisů ze stránek školy, případně jejich fyzické vyzvednutí přímo ve školách. Vlastní odevzdání 
tiskopisů pak probíhalo prostřednictvím schránek u všech pracovišť školy. Osobně mě překvapilo, jak 
bezproblémově to proběhlo a zpětně děkuji všem rodičům za perfektní spolupráci. Bohužel zákon 
vyžaduje podpis a neumožňuje například zaslání skenu žádosti, proto je nutný tento postup. Výjimku 
v podobě elektronického podpisu či prostřednictvím datové schránky v loňském roce nikdo nevyužil. 
Všichni bychom ale uvítali, kdyby se zapisované děti mohly zápisu zúčastnit. 
 
Pane řediteli, děkuji vám za rozhovor. 
 
Jaroslav Parma 
 
 


